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În ciuda situației „speciale” în care s-a lucrat, avocații Reff & Asociații au fost

implicați în toate tipurile de dispute de business. Date fiind viteza cu care s-au

adoptat actele normative, precum și lipsa de claritate a acestora, clienții au fost

foarte interesați de perspectiva litigioasa a acțiunilor pe care urmau sa le întreprinda

sau a consecințelor în cazul unei lipse de reacție

Echipele de litigii ale marilor firme de avocatura n-au avut, pe tot parcursul acestui an, niciun moment de

pauza.Daca în perioada starii de urgența avocații s-au ocupat de consilierea clienților și de pregatirea în

amanunt a dosarelor, acum, dupa reluarea termenelor de judecata, munca în instanțe se desfașoara într-un

ritm alert. „Activitatea echipei noastre de litigii a fost ridicata pe durata starii de urgenta, însa reluarea

termenelor de judecata începând cu finalul lunii mai ne face sa lucram la capacitate maxima. Ne bucuram

sa vedem ca, dupa o perioada mai lunga în care termenele de judecata nu au putut avea loc într-un ritm

normal, în prima parte a anului, dosarele clientilor nostri avanseaza acum cu o cadenta buna”, a declarat

pentru 

Biz

Lawyer Andreea Artenie, Partener Reff & Asociații | Deloitte Legal și coordonator al practicii de

litigii. 

Prioritatea litigatorilor Reff & Asociații este ca, în intervalul urmator, sa asigure continuarea dosarelor suspendate

în perioada starii de urgența în acord cu principiile procedurale și ale drepturilor clienților, precum și gestionarea

disputelor inițiate în contextul starii de urgența, iar acest obiectiv presupune un efort sustinut si o buna colaborare

cu instantele de judecata.

„În marea majoritate a dosarelor pe care le gestionam în toata tara, instantele au programat deja sedintele de

judecata, inclusiv în cursul lunii iulie, astfel încât anticipam ca pâna la începtul vacantei judecatoresti (reduse la

luna august), activitatea noastra sa fie foarte intensa. Dimensiunea echipei noastre, precum si prezenta locala (prin

biroul nostru din Cluj-Napoca), ne permit sa gestionam facil acest vârf de activitate”, a subliniat Andreea Artenie.

Munca litigatorilor în timpul starii de urgența

În ciuda reducerii substantiale a numarului de termene de judecata, activitatea instantelor a continuat în anumite

forme si pe perioada starii de urgenta, ceea ce a asigurat o continuitate a „activitatii” traditionale a avocaților axați

pe practica de litigii.

„Aceasta activitate a variat însa în diverse jurisdictii ale tarii (asa cum o arata statisticile), existând instante  care

au încercat sa utilizeze cât mai mult pârghiile care permit realizarea actului de justitie fara prezenta partilor (în

cauze precum ordonante presedintiale, încuviintari de executare silita etc.) Oricum, majoritatea instantelor au

continuat sa redacteze si sa comunice hotarâri judecatoresti, precum si sa transmita comunicarile realizate de

partile adverse. Desi termenele procedurale nu au curs pe perioada starii de urgenta, echipa noastra a decis

împreuna cu clientii ca în majoritatea cauzelor actele de raspuns (cai de atac, întâmpinari etc.) sa fie pregatite si

depuse în timpul starii de urgenta, înaintea expirarii termenelor, pentru a facilita avansarea cât mai rapida a
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dosarelor respective”, explica Mihnea Galgotiu-Sararu, Senior Managing Associate Reff & Asociații.

 

Descopera oportunitațile de recrutare de pe LegiTeam! GRATUIT.

 

         

Trebuie menționat ca avocații firmei au participat la termene organizate prin mijloace de comunicare la distanta,

însa doar în cadrul unor proceduri arbitrale internationale. „Suntem însa de parere ca implementarea acestei solutii

în cadrul instantelor de judecata din România este nu doar viabila, ci si necesara atât în contextul situatiei medicale

extraordinare cu care ne confruntam, cât si pentru modernizarea pe termen lung a sistemului nostru de justitie.

Aceasta opinie este împartasita si de colegii nostri magistrati, existând mai multe instante care fac eforturi pentru

identificarea unor instrumente de ordin legislativ si tehnologic pentru implementarea acestei solutii cu caracter

permanent. Încercam sa ne aducem si noi aportul la atingerea acestui deziderat. În acest sens, am început sa lucram

îndeaproape cu colegii nostri din cadrul serviciului de management al solutiilor juridice si al Centrului Global de

Excelenta al Deloitte Legal, precum si cu parteneri externi specializati în solutii tehnologice, pentru promovarea si

sustinerea unei agende de digitalizare a justitiei din România. Avem convingerea ca unul din efectele pozitive ale

pandemiei va fi accelerarea procesului de modernizare tehnologica a actului de judecata din România”, puncteaza

avocatul.

De altfel, în ultimul an, echipa Reff & Asociații a fost implicata în proceduri arbitrale aflate atât pe rolul  Curtii de

pe lânga Camera de Comert si Industrie a României, cât si al unor organisme internationale din Londra, Paris sau

Viena. „Din motive de confidentialitate nu putem dezvalui sumele exacte pentru cazuri pendinte, însa putem spune

din experienta noastra ca acest tip de mecanism de solutionare a disputelor este utilizat de regula în situatii în care

miza este calculata în mai multe milioane de euro. Dintre procedurile arbitrale încheiate în acest an, putem

mentiona asistarea cu succes a constructorului spaniol Viales într-un arbitraj cu valoare totala de aprox. 5

milioane de Euro privind executarea si încetarea unui contract de construire legat de un proiect de infrastructura

rutiera”, arata Mihnea Galgotiu-Sararu.

În plus, echipa de litigatori a fost implicata intens în gestionarea disputelor existente si potentiale cauzate de

impactul starii de urgenta asupra raporturilor contractuale. „Am vazut din partea clientilor nostri o apetenta mai

ridicata spre utilizarea negocierilor pre-litigioase ca o forma alternativa de solutionare a diferendelor. O mare

pondere a proiectelor în care echipa noastra a fost implicata în aceasta perioada au fost cele din domeniul

fiscalitații, privind asistența clienților, pe de-o parte, în controalele fiscale care s-au desfașurat sau au fost

finalizate în aceasta perioada și, pe de alta parte, în masurile fiscale adoptate în contextul pandemiei”, menționeaza

Mihnea Galgotiu-Sararu.

La rândul sau, Bogdan Marculeț, Managing Associate, Reff & Asociatii, amintește faptul ca, deși avocații litiganți

ar putea parea ca fiind cei mai afectați de perioada pandemiei, totuși, nu trebuie uitat ca partea preponderenta a

muncii acestora este ceea ce se poate numi „partea nevazuta”. Este vorba despre munca de pregatire a actelor
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procedurale și a apararii clienților. „Din aceasta perspectiva, activitatea noastra nu s-a schimbat foarte mult în

ultimele trei luni, avantajul echipei noastre fiind acela ca beneficiem de infrastructura tehnologica a Deloitte, astfel

încât, înca din momentul zero al pandemiei am putut sa lucram la distanta în parametri. În ceea ce privește partea

de interacțiune propriu-zisa, ultimele trei luni au avut efectul de a aduce și mai mult oamenii împreuna, atât în

relația client-avocat, cât și în relația cu autoritațile publice și instanțele de judecata, chiar daca interacțiunea s-a

mutat în sfera comunicarii la distanța.O surpriza placuta a fost relația cu autoritațile publice și instanțele de

judecata, acestea fiind mai receptive cu privire la comunicarea la distanța, demonstrând ca exista premisele

digitalizarii și accelerarii modernizarii instituțiilor publice”, completeaza avocatul.

  

Citește și              

→  Grupul    E-INFRA a dus la capat mai multe proiecte de infrastructura la  care    s-a lucrat intens în ultimele luni. Adina Calfa, Group General   Counsel:   Diferența pe care o câștigam în experiența de management în   perioada  

aceasta este aceea pe care o câștiga un pilot dupa ce a   traversat o   furtuna și a aterizat forțat pe o autostrada     colaboreaza

 

    

 

 

 

Nu au fost proiecte puse în „stand by”

În ciuda situației „speciale” în care s-a lucrat, echipa de litigii nu a avut niciun proiect pus în „stand by”. Totul se

datoreaza faptului ca domeniul litigiilor are un ritm de dezvoltare natural, în sensul ca unele mandate litigioase sunt

continuarea unor proiecte pre-litigioase sau litigioase începute deja în trecut, iar altele sunt mandate care pot fi

calificate ca absolut noi în sens tradițional.

„În aceasta perioada au continuat toate litigiile sau disputele pre-existente, indiferent ca este vorba de cai de atac

sau de acțiuni ce urmau a fi inițiate ca urmare a finalizarii procedurilor prealabile administrative, neexistând

proiecte puse în stand by.  Pe de alta parte, am obținut și foarte multe mandate noi în aceasta perioada, care au

privit creionarea unor strategii litigioase, precum și inițierea de noi litigii. Am observat o creștere mai pronunțata în

raporturile contractuale care au resimtit mai puternic impactul pandemiei, cum ar fi cele din zona de real-estate (cel

mai bun exemplu privind reașezarea contractelor de închiriere din sectorul de retail si HoReCa), din domeniul

transporturilor, precum si în ceea ce priveste forta de munca. O alta zona din care au provenit multe dintre

mandatele noi a fost cea a contenciosului fiscal, atât cel clasic, determinat de impuneri de obligații fiscale

suplimentare și de controale fiscale finalizate în cursul starii de urgența, cât și în legatura cu aplicarea facilitaților

fiscale acordate de catre stat în perioada starii de urgența și a starii de alerta”, precizeaza Bogdan Marculeț.

Activitatea în segmentul litigiilor, în perioada starii de urgența, s-a pastrat constanta, întrucât diminuarea aferenta

activitații de reprezentare în instanța a fost compensata de o creștere a „parții nevazute” reprezentând activitațile de

pregatire a apararilor si mecanismele alternative de solutionare a litigiilor, precum negocierile pre-litigioase sau

procedurile arbitrale.

„Cu siguranța însa, și aceasta se observa înca din prezent, activitatea va crește spre sfârșitul anului atât pe fondul

aglomerarii instanțelor, care trebuie sa asimileze atât cauzele suspendate în perioada starii de urgența, cât și cauzele

noi care au fost înregistrate în tot acest timp și care au ramas în nelucrare. În plus, anticipam o creștere a activitații

de litigii tot pentru a doua jumatate a anului pe fondul aplicarii legislației adoptate în perioada starii de urgența,

existând o perioada-tampon între data adoptarii normelor juridice și momentul în care acestea ajung sa dea naștere
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unor raporturi litigioase”, susține Bogdan Marculeț.

Avocatul atrage atenția ca supraîncarcarea instantelor exista dinainte de declanșarea pandemiei și este puțin

probabil ca aceasta sa constituie un factor care va conduce la gasirea unui echilibru în viitor, cel puțin nu pe termen

scurt. „În condițiile în care este de așteptat sa creasca numarul litigiilor, tendința este ca dezechilibrul sa se

adânceasca cu trecerea timpului, fara adoptarea unor masuri potrivite. Experienta crizei trecute ne-a aratat ca a fost

necesara trecerea mai multor ani de la reechilbrarea economiei pâna când numeroasele procese cauzate de acele

evenimente sa fie finalizate. Am observat deja adoptarea unor masuri ale instantelor – noi solutii tehnologice sau

eforturi de a scurta vacanta judecatoreasca – cu scopul de a asigura un proces de justitie care sa raspunda

provocarilor imediate, dar si evolutiei societatii în general. De aceea, avem încrederea ca prin continuarea acestor

directii, precum si printr-o buna colaborare a instantelor cu avocatii si ceilalti actori implicati, sistemul de justitie

va depasi aceasta criza mai rapid, devenind totodata mult mai puternic si mai performant fața de perioada care a

urmat crizei din 2008”, nuanțeaza expertul.

 Intra pe portalul de concurența pentru mai multe articole referitoare la proiectele avocaților din aceasta arie de practica

 

          

Industrii care vor genera noi mandate

Cele mai multe dintre sectoarele economice au fost afectate de masurile impuse de starea de urgența. În acest

context, este posibil sa asistamla o creștere a numarului mandatelor pe care avocații le vor avea de soluționat.

„În primul rând, disputele în care se vor invoca forta majora, impreviziunea sau instrumente similare vor fi comune

în toate industriile afectate direct sau indirect de starea de urgenta. Ele au reprezentat si aspectul în legatura cu care

am primit cele mai multe solicitari din partea clientilor. De asemenea, un interes foarte ridicat a fost manifestat de

clienți în ceea ce privește facilitațile fiscale acordate de catre stat în aceasta perioada și de potențiala dimensiune

litigioasa a acestora. Amnistia fiscala este cu siguranța una dintre cele mai importante masuri adoptate în domeniul

fiscal, care va preocupa comunitatea de business pâna la sfârșitul acestui an, când este termenul de accesare al

acestei facilitați”, menționeaza Mihnea Galgoțiu-Sararu.

Avocatul subliniaza faptul ca disputele din sectorul imobiliar - atât privind contracte de închiriere din industriile

afectate de distantarea sociala, cât si contractele de construire a caror executare a fost afectata de probleme legate

de forta de munca sau aprovizionare cu produse - s-au detasat deja ca fiind dintre cele mai frecvente în urma

pandemiei si anticipeaza ca acest trend se va pastra.

„De asemenea, exista premise si indicii ca vom asista în perioada urmatoare la înmultirea si diversificarea

disputelor privind relatiile dintre angajatori si salariati. Desi la începutul starii de urgenta pareau previzibile dispute

în industria financiar-bancara, pâna la acest moment institutiile din acest sector au reusit sa gestioneze dificultatiile

întâmpinate de clientii lor si cele generate de legislatia moratoriului fara a se ajunge în mod sistematic la litigii. Cu

toate acestea, colegii nostri din Deloitte, specializati în servicii de gestionare a riscurilor, anticipeaza ca pandemia

va multiplica de câteva ori numarul de credite neperformante din prezent, ceea ce va înmulti procedurile de

recuperari creante – atât executari silite, cât si insolvente. Nu în ultimul rând, restrictiile fara precedent instituite de

autoritati asupra unor sectoare economice prezinta premisele de a genera litigii prin care unii agentii economice vor

încerca sa recupereze prejudicii de la Stat, pe motive de discriminare sau lipsa de proportionalitate. Aceste

concluzii sunt trase atât pe baza experientei pe care a avut-o echipa noastra în România, cât si pe baza discutiilor cu

colegii nostri din reteaua Deloitte Legal Central Europe”, mai spune expertul.

Bogdan Marculeț amintește faptul ca echipa de litigii a fost implicata în toate tipurile de dispute de business,
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întrucât, data fiind viteza cu care s-au adoptat actele normative în aceasta perioada, precum și lipsa de claritate a

acestor acte, clienții au fost foarte interesați de perspectiva litigioasa a acțiunilor pe care urmau sa le întreprinda sau

a consecințelor în cazul unei lipse de reacție. „Dreptul imobiliar (real estate) și dreptul muncii au fost principalele

puncte de interes din perspectiva litigioasa, din domeniul dreptului privat, iar dreptul fiscal a ramas principala arie

de practica din domeniului dreptului public în care am înregistrat cele mai multe mandate”, puncteaza avocatul.

Lecțiile crizei sanitare

Criza sanitara care afecteaza întreaga planeta a luat prin surprindere pe toata lumea. Dupa aceste saptamâni în care

s-au produs schimbari importante în toate domeniile de activitate, profesioniștii au primit lecții importante care îi

vor ajuta sa se descurce mult mai bine în situații similare.

În cazul Reff & Asociații, cea mai valoroasa învațatura dobândita în cursul acestei perioade este aceea ca s-a

confirmat mai mult decât oricând puterea și capacitatea de reacție și de adaptare a echipei și a fiecarui membru.

„Perioada de criza generata de pandemia de COVID-19 a reprezentat un test prin care am confirmat ca avem

resursele individuale, de grup si de infrastructura pentru a fi eficienți chiar si în conditii inedite de lucru și a furniza

servicii de cea mai înalta calitate. Nu mai putin important, ne-a fost înca o data dovedita importanta și însemnatate

de a fi empatici cu clienții, colegii, autoritațile și instanțele de judecata. Chiar si înainte de pandemie, profesiile

juridice (nu doar cea de avocat) se aflau deja în proces de transformare si adaptare la o lume caracterizata de

schimbari fundamentale, în contextul revolutiei digitale. Chiar si dupa ce se va încheia perioada de distantare

sociala prin care am trecut, aceasta nu va face decât sa accelereze procesul. Având la baza cultura si resursele

Deloitte, lider al inovatiei în serviciile profesionale, echipa noastra de litigii este deja pregatita sa continue

asigurarea asistentei juridice adaptata noii realitati si sa ajute clientii în a raspunde provocarilor în continua

schimbare cu care se confrunta”, declara Bogdan Marculeț.

Fiecare mandat are spectaculozitatea sa

Pasionați de munca pe care o fac, avocaților litiganți le este greu ca, din mulțimea de mandate pe care le

instrumenteaza, sa aleaga unul singur pentru a-l „urca” pe prima poziție într-un clasament al dosarelor

spectaculose.

„Este foarte dificil pentru un avocat litigant sa alcatuiasca o ierarhie a dosarelor lucrate, întrucât fiecare dosar vine

însoțit de propria sa încarcatura tehnica și emoționala, pe care avocatul o preia cu fiecare termen sau act redactat.

Deși poate parea emfatic, atunci când lucrezi un dosar sau când te afli în instanța de judecata, ca avocat litigant,

datorita acestei bagaj, orice dosar este la fel de important și spectaculos ca oricare altul. Daca în ceea ce privește

litigiile fiscale, complexitatea și frumusețea lor este data de faptul ca dreptul fiscal este probabil cel mai apropiat de

realitatea economica a unui business, litigiile comerciale surprind întotdeauna prin bogația de semnificații juridice

care decurge și din  cele mai simple spețe.Ne mândrim deopotriva cu faptul ca echipa noastra a gestionat proiecte

în fata tuturor tipurilor de foruri (instante si autoritati românesti, Curtea Constitutionala, organisme arbitrale

internationale, precum si Curtea Europeana a Drepturilor Omului sau Curtea de Justitie a Uniunii Europene), cât si

cu valoarea cauzelor gestionate (având numeroase dosare cu mize de zeci sau chiar sute de milioane de euro). Cu

toate acestea, poate cea mai spectaculoasa caracteristica a mandatelor gestionate de echipa noastra vizeaza

complexitatea lor, pe care reusim sa o gestionam prin intermediul unor echipe multidisciplinare, din care fac parte

colegii nostri cu specialitati non-juridice din cadrul Deloitte, precum expertii în fiscalitate, servicii de gestionare a

riscurilor, consultanta financiara sau suport tehnic în solutionarea disputelor (forensic)”, explica  Bogdan

Marculeț.
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O echipa performanta

Reff & Asociații are una dintre cele mai puternice echipe de litigii de pe piața. Andreea Artenie (Partener, Reff &

Asociatii | Deloitte Legal România, coordonator al întregului departament de litigii din România, precum si al

grupului de lideri ai practicilor de litigii Deloitte Legal din Europa Centrala) subliniaza faptul ca departamentul

numara peste 20 de avocati si este format din doua divizii principale, de litigii fiscale (condusa de Cristi Secrieru, 

Partener, Reff & Asociații | Deloitte Legal România) si de dispute civile si administrative (condusa de Mihnea

Galgotiu-Sararu, Senior Managing Associate, Reff & Asociații | Deloitte Legal România).

În cadrul acestor divizii functioneaza mai multe celule de avocati litiganti, conduse de Luiza Ionescu-Donoiu, 

Senior Managing Associate, Bogdan Marculet, Managing Associate, si Adelina Şomoiag, Managing Associate,

Reff & Asociații | Deloitte Legal România.

„De asemenea, echipa noastra de litigii include si biroul local al Reff & Asociatii din Cluj-Napoca, care opereaza

sub coordonarea Olgutei Lazar. Ne bucura ca, dupa o perioada lunga de cresteri sustinute ale echipei noastre de

litigii, am atins un nivel de consolidare care ne permite sa prestam servicii de solutionare a disputelor la cel mai

înalt nivel. În afara unor angajari efectuate la începutul anului, nu am avut nicio modificare de efectiv”, a precizat 

Andreea Artenie.
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